
6  تیر 1396 ـ شماره: 77



پایگاه اطّلاع رسانی دفتر حفظ و نشر آثار منصور هاشمی خراسانی حفظه الله تعالی 

راه رستگاری

نویسنده مقاله:
 ابو حسن الحسانی

توجّه: دیدگاه های منتشر شده در پایگاه، دیدگاه های ارسال شده توسّط 
کاربرانند و لزوماً دیدگاه های این دفتر محسوب نمی شوند.
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راه رستگاری

ابو حسن الحسانی

منصور  علامه  دعوت  شک  بدون 
هاشمی خراسانی حفظه الله به سوی 
خلیفه ی  ظهور  برای  زمینه سازی 
مبتنی  دعوتی حق  زمین،  در  خداوند 
بر قرآن کریم است که راه رستگاری 
از عذاب خداوند را به ما نشان می دهد.

ما  ذهن  به  سؤال  این  همیشه 
و  عذاب  دنیا  در  چرا  که  می رسد 
سختي مي کشیم؟ سبب این بلاهای 
غیر عادی و روزافزون در زندگی ما 

چیست؟ 

کنیم،  مراجعه  کریم  قرآن  به  اگر 
بَهُمْ  این آیات را می بینیم که خداوند مي فرماید: فَلَا تُعْجِبْكَ اأمْوَالهُُمْ وَلَا اأوْلَادُهُمْۚ  اإنَِّمَا يُرِيدُ اللَّهُ ليُِعَذِّ
نْيَا وَتَزْهَقَ اأنْفُسُهُمْ وَهُمْ كَافِرُونَ )توبه/ 55(؛ »پس ]فزونی[ اموال شان و اولادشان  بهَِا فِي الْحَيَاةِ الدُّ

تو را شگفت زده نکند؛ زیرا خداوند می خواهد به )وسیله ی( آن آن ها را در زندگی دنیا عذاب کند و در 
حالی که کافرند جانشان بر آید.« و می فرماید: وَكَمْ قَصَمْنَا مِنْ قَرْيَةٍ كَانَتْ ظَالمَِةً وَاأنْشَاأنَْا بَعْدَهَا قَوْمًا 
اآخَرِينَ )أنبیاء/ 11(؛ »چه بسیار شهرهایی را که )ساکنانش( ستمکار بودند، در هم شکستیم و بعد 

از آن ها قوم دیگری را پدید آوردیم.« و آیات فراوان دیگری که عبارت كَمْ اأهْلَكْنَا؛ »چه بسیار 
هلاک کردیم« را در بر دارد و بیان می فرماید که خداوند شهرها و قریه های بسیاری را هلاک کرده 

و علتّ این کار ظلم و ستم آن ها و عدم تصدیق پیامبر زمانشان بوده است.

تردیدی نیست که ما هم امّتی از امّت ها و قومی از اقوام هستیم و ممکن است به عاقبت آن ها 
دچار شویم؛ چراکه خداوند با ما خویشاوندی ندارد و سنّت های خود در گذشته را تغییر نداده است؛ 
بُرِ )قمر/ 43(؛ »آیا کافران شما  ارُكُمْ خَيْرٌ مِنْ اأولَئِٰكُمْ اأمْ لَكُمْ بَرَاءَةٌ فِي الزُّ چنانکه می فرماید: اأكُفَّ

بسم الله الرحمن الرحیم

https://www.alkhorasani.com/fa/moshahede-maghaleh/8310/
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از آن ها بهترند یا برای شما امان نامه ای در کتاب ها وجود دارد؟!«. از این رو، سؤالی که به ذهنمان 
مي رسد آن است که چه باید بکنیم تا عذاب خداوند بر ما نازل نشود؟ 

اگر به قرآن کریم رجوع کنیم می بینیم که خداوند در پاسخ به این سوال فرموده است: وَمَا كَانَ 
بَهُمْ وَهُمْ يَسْتَغْفِرُونَ )انفال/ 33(؛ »و تا زمانی که تو ]ای  بَهُمْ وَاأنْتَ فِيهِمْۚ  وَمَا كَانَ اللَّهُ مُعَذِّ اللَّهُ ليُِعَذِّ

پیامبر[ در میان آن ها هستی، خداوند آن ها را عذاب نخواهد کرد و ]نیز[ تا زمانی که استغفار می کنند، 
خداوند عذابشان نمی کند.«

از این آیه ی شریفه آشکار می شود که دو امان از عذاب الهي وجود دارد: یکی حضور خلیفه ی 
خداوند در میان ما و دیگری مداومت بر استغفار.

اما در رابطه با امان اول می بینیم که هم اکنون خلیفه ی خداوند در میان ما حضور ندارد و این در 
حالی است که خداوند هیچ گاه زمین را از خلیفه ی خود خالی نمی گذارد؛ چنانکه به فرشتگانش وعده 
أرْضِ خَلِيفَةً ۖ )بقره/ 30(؛ »من در زمین خلیفه ای را قرار دهنده ام.«  داده است: اإنِِّي جَاعِلٌ فِي الْا
بنابراین، عدم حضور خلیفه ی خداوند در میان ما هرگز نمی تواند خواسته ی او بوده باشد، بلکه تنها 
ناشی از اراده و اقدام سوء خودمان بوده و به همین دلیل، ممکن است به عذاب ما بینجامد؛ چنانکه 
أرْضِ ليُِخْرِجُوكَ مِنْهَا ۖ وَاإذًِا لَا يَلْبَثوُنَ خِلَافَكَ اإلَِّا  ونَكَ مِنَ الْا خداوند فرموده است: وَاإنِْ كَادُوا لَيَسْتَفِزُّ
قَلِيلًا )إسراء/ 76(؛ »و نزدیک بود که آن ها تو را از زمین برانند تا تو را از آن بیرون کنند و آن گاه 
بعد از تو جز اندکی باقی نمی ماندند!« از اینجا دانسته می شود که مسؤولیت عدم حضور خلیفه ی 
خداوند در میان ما متوجّه ما است و ما باید برای حلّ این مشکل چاره ای بیندیشیم و اقدامی کنیم.

اما در رابطه با امان دوم چطور باید بفهمیم که استغفار ما مقبول درگاه خداوند است؟ چگونه باید 
استغفار کنیم که به درجه ی قبول نزدیک تر باشد؟ اصلًا از کدامین گناه باید استغفار کنیم تا عذاب 

بر سر ما نازل نشود؟

وَلَوْ اأنَّهُمْ اإذِْ ظَلَمُوا اأنْفُسَهُمْ جَاءُوكَ  خداوند می فرماید: وَمَا اأرْسَلْنَا مِنْ رَسُولٍ اإلَِّا ليُِطَاعَ باِإِذْنِ اللَّهِ ۚ 
ابًا رَحِيمًا )نساء/ 64(؛ »ما هیچ پیامبری را نفرستادیم،  فَاسْتَغْفَرُوا اللَّهَ وَاسْتَغْفَرَ لَهُمُ الرَّسُولُ لَوَجَدُوا اللَّهَ تَوَّ

مگر برای اینکه به اذن خدا ]از وی[ اطاعت شود و اگر آن ها هنگامی که بر خویشتن ستم می کردند، نزد 
تو می آمدند و از خدا طلب آمرزش می کردند، بی گمان خدا را توبه پذیر مهربان می یافتند.«

پس شرط قبول شدن استغفار ما، آمدن به نزد خلیفه ی خداوند و طلب مغفرت از خداوند نزد او و 
طلب مغفرت او برای ما است تا قبول شود. 
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اما استغفار از چه گناهی؟ 

در همین آیه ی شریفه روشن می گردد که استغفار پیش از هر چیز باید از گناه عدم اطاعت از فرمان 
خلیفه ی خداوند باشد. اگر آیات سابق را ذکر کنیم این امر روشن تر خواهد شد. خداوند مي فرماید: 
اإلَِى  يَتَحَاكَمُوا  اأنْ  يُرِيدُونَ  قَبْلِكَ  مِنْ  اأنْزِلَ  وَمَا  اإلَِيْكَ  اأنْزِلَ  بمَِا  اآمَنُوا  اأنَّهُمْ  يَزْعُمُونَ  الَّذِينَ  اإلِىَ  تَرَ  األَمْ 
يْطَانُ اأنْ يُضِلَّهُمْ ضَلَالًا بَعِيدًا )نساء/ 60(؛ »آیا ندیده ای  الطَّاغُوتِ وَقَدْ اأمِرُوا اأنْ يَكْفُرُوا بهِِ وَيُرِيدُ الشَّ

کسانی را که گمان می کنند به آنچه بر تو نازل شده و به آنچه پیش از تو نازل شده است، ایمان 
آورده اند، )ولی( می خواهند حکومت را به طاغوت برند با آن که به آن ها دستور داده شده که به او 

کفر ورزند و شیطان می خواهد گمراهشان کند )و به( گمراهی دوری )بیفکند(.«

پس رجوع به حکومت طاغوت به جای حکومت خلیفه ی خداوند، »گمراهی دوری« است که با 
ایمان به کتاب های آسمانی منافات دارد و شیطان آن را برای مردم زینت داده است و مردم باید 
از آن استغفار کنند و برای این منظور به خلیفه ی خداوند مراجعه کنند تا به این امان دوم متمسک 

شوند و از عذاب الهی مصون بمانند. 

اینجاست که دو امان الهی به یکدیگر گره می خورند؛ زیرا هم اکنون خلیفه ی خداوند در میان ما به 
سبب اراده و اقدام سوء ما حضور ندارد تا برای استغفار به او مراجعه کنیم و بدین گونه امان دوم به 

تبع امان اول از ما دور می شود و به دنبال آن، عذاب خداوند به ما نزدیک می گردد! 

با این وصف، تردیدی نیست که ما باید برای نجات از عذاب خداوند، زمینه ی دسترسی به خلیفه ی 
خداوند را فراهم کنیم تا هم او به نمایندگی از پیامبر در میان ما حضور داشته باشد و امان اوّل را برایمان 
محقّق کند و هم پس از مراجعه ی ما به او برایمان استغفار فرماید تا امان دوم نیز برایمان تحقّق یابد. 

بنابراین، ما اگر بخواهیم از عذاب خداوند در امان باشیم، باید با اراده و اقدام مناسب خود زمینه ی 
ظهور امام مهدی علیه السلام را فراهم کنیم تا امان اول و به تبع آن امان دوم برایمان حاصل 
شود؛ زیرا امان دوم پیوسته و وابسته به امان اول است؛ به نحوی که اگر اوّلی حاصل نشود، دوّمی 
نیز حاصل نخواهد شد و این حقیقت سترگی است که علامه منصور هاشمی خراسانی به سوی آن 

دعوت می کند؛ چنانکه فرموده است:

»پس دعوتم را اجابت کنید و به سوی مهدی بازگردید، تا گناهانتان آمرزیده شود و 
کارهاتان سامان یابد، پیش از آنکه روزی بر شما برسد که بر عاد و ثمود و قوم نوح رسید.« 

)نامه ی یازدهم(

https://www.alkhorasani.com/fa/moshahede-nameh/7413/
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امام مهدی علیه السلام،  ایشان و منکران ضرورت زمینه سازی برای ظهور  اما مخالفان دعوت 
می پندارند مردم در از دست دادن این دو امان الهی و تبعاً به دست آوردن آن دو نقشی ندارند و 
خداوند در این زمینه مسؤول است، در حالی که این افترایی بزرگ بر خداوند و انکار عدل الهي است؛ 
رًا نعِْمَةً اأنْعَمَهَا عَلَىٰ قَوْمٍ حَتَّىٰ يُغَيِّرُوا مَا باِأنْفُسِهِمْۙ  وَاأنَّ  چنانکه فرموده است: ذَٰلكَِ باِأنَّ اللَّهَ لَمْ يَكُ مُغَيِّ
اللَّهَ سَمِيعٌ عَلِيمٌ )أنفال/ 53(؛ »آن از این رو است که خداوند تغییر دهنده ی نعمتی که به قومی داده 

است نیست تا آن گاه که آنان چیزی که در خودشان است را تغییر دهند و خداوند شنوایی داناست.«

بنابراین، تردیدی نیست که مردم مسبّب اصلی از دست رفتن این دو امان الهی هستند و تبعاً 
باید برای به دست آوردن آن دو زمینه سازی کنند، ولی این زمینه سازی تنها با »ایمان« به خلیفه ی 
انجام نمی شود، بلکه به حکم اآمَنُوا  او  ایمان به ضرورت زمینه سازی برای ظهور  خداوند و حتّی 
الحَِاتِ باید به مرحله ی »عمل صالح« نیز برسد تا نتیجه ی مطلوب را در پی داشته  وَعَمِلوُا الصَّ

باشد؛ چنانکه خداوند می فرماید: وَالَّذِينَ اآمَنُوا وَهَاجَرُوا وَجَاهَدُوا فِي سَبِيلِ اللَّهِ وَالَّذِينَ اآوَوْا وَنَصَرُوا 
اۚ  لَهُمْ مَغْفِرَةٌ وَرِزْقٌ كَرِيمٌ )أنفال/ 74(؛ »و کسانی که ایمان آوردند و هجرت  اأولَئِٰكَ هُمُ الْمُؤْمِنُونَ حَقًّ

کردند و جهاد کردند در راه خداوند و کسانی که جای دادند و یاری رساندند، آنان هستند که به راستی 
مؤمنند، برایشان آمرزشی و رزقی گرامی است.« 

با این وصف، روشن است که زمینه سازی برای ظهور خلیفه ی خداوند، صرفاً یک اعتقاد قلبی یا 
حتّی نظریّه ی علمی نیست، بلکه یک نهضت و انقلاب جهانی است و زمینه سازان واقعی ظهور او 
کسانی هستند که با مال و جان خویش در راه آن جهاد می کنند و با تمام وجود و توان خویش برای 
فراهم ساختن یار، مال و سلاح کافی برای امام مهدی علیه السلام و تضمین امنیّت او می کوشند. 

خداوند ما و شما را از آنان قرار دهد. 

 ومن الله التوفیق

صفحه کانال تلگرام پایگاهصفحه فیسبوک پایگاه صفحه گوگل پلاس پایگاه لینک مطلب فوق
لطفاً بر روی لینک مورد نظر خود کلیک کنید. *
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